

PROTOKOŁ Nr 25/2008
Z POSIEDZENIA KOMISJI WSPÓLNYCH
RADY GMINY
z dnia 17 czerwca 2008 roku

W posiedzeniu uczestniczyli:

- a/ czterech członków Komisji Kultury, Oświaty, Sportu i Turystyki (nieobecny M. Mnich)
- b/ czterech członków Komisji Rolnictwa, Budownictwa i Rozwoju Gospodarczego (nieobecny: M. Szumski)
- c/ czterech członków Komisji Rewizyjnej
- d/ Marian Adamowicz – Przewodniczący Rady Gminy
- e/Eugeniusz Dańczak - Wójt Gminy
- f/ Iwona Wójcik – Sekretarz Gminy
- g/ Grażyna Chojnowska – Dyrektor GOK
- h/ przedstawiciele Forum Organizacji Pozarządowych wg listy obecności

Porządek posiedzenia:

1. współpraca z Forum Organizacji Pozarządowych,
2. dyskusja nad propozycją zmiany struktury organizacyjnej GOK,,
3. Sprawy bieżące.

Posiedzenie komisji otworzył i mu przewodniczył Zastępca Przewodniczącego Rady Krzysztof Olech. Przywitał wszystkich obecnych na posiedzeniu. Przedstawił porządek obrad. Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego porządku.

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz na wstępie poinformował, że umówił młodzież z miejscowego Gimnazjum na godzinę 11⁴⁰ w celu umożliwienia sprzedaży toreb ekologicznych radnym Rady Gminy. Z taką prośbą zwróciła się opiekunka Koła Ekologicznego działającego przy Gimnazjum.

Ad 1- 2

Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zauważył, że nie widzi współpracy z Forum w zakresie upowszechniania kultury. Prosi, by członkowie Forum przedstawili swoje oczekiwania w tym zakresie.

Wójt poinformował, że zarządzeniem został zatwierdzony kalendarz imprez na bieżący rok. Kalendarz nie jest zamknięty. Jest elastyczny. Obecnie jesteśmy na półmetku roku i można dokonać już oceny jego funkcjonowania. Część imprez na pewno była udana i jest to zależne od zaangażowania miejscowego społeczeństwa. Przed nami jest okres wakacyjny i w tym czasie odbędzie się większość planowanych imprez. Zapoznał wszystkich ponownie z kalendarzem imprez.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że w tym roku już nie uda się nawiązać pełnej współpracy z Forum w sprawie organizacji większości imprez przez Stowarzyszenia skupione w Forum. Uważa, że jest to zadanie na przyszłość. Jego zdaniem zaraz po uchwaleniu budżetu powinny być ogłoszone konkursy. Zadania winny być przekazywane do realizacji z dużym wyprzedzeniem.

o. Ryszard Iwanowski – przedstawiciel Forum – zauważył, że zaakceptowany program współpracy z Forum powstał na przełomie XII 2007/ I 2008. Od tego czasu Forum nie dostało żadnej propozycji ani żadnych dokumentów w tej sprawie. Planowany kalendarz imprez także nie był konsultowany z przedstawicielami tej organizacji. Od momentu powstania Forum brak jest przepływu informacji. Uważa, że dobrze się stało, że zorganizowano dzisiejsze spotkanie. Nie można ocenić współpracy, gdyż jej nie ma.

Wójt zauważył, że Stowarzyszenia funkcjonują w Sołectwach, sądził, że informacje, które są tam przekazywane będą trafiać także do członków Forum. Jego intencją nie było szykanowanie Forum. Dobrze, że ten temat został zauważony i podniesiony, zostanie on przeanalizowany.

o. Ryszard Iwanowski nie chce podważać zasad przekazywania informacji w teren. Prosi by o planowanych imprezach powiadamiać członków Forum. Prosi by takie informacje przekazywać chociaż na jedna skrzynkę emeilową, któremuś z członków. W związku z tym, że Radni akceptowali zasady prosi by je przestrzegać, gdyż ma odczucie, że współpraca z Forum nie jest mile widziana.

B. Skrzypek uważa, że jest to nowa rzecz i obie strony się uczą. Forum chce dotrzeć do środowiska i je aktywizować. Członkowie nie chcą niczego narzucać. Uważa, że współpraca zaistnieje w tym temacie. Także ma uwagi do przepływu informacji.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz sądził, że Forum wie, co będzie zlecane do realizacji przez Stowarzyszenia. Źle się stało, nie będzie teraz dociekał dlaczego. Jest to nauczka z której należy wyciągnąć wnioski. Prosi o wskazówki, które pomogą realizować wcześniejsze uzgodnienia.

Sekretarz Gminy poinformowała, że konkursy zostały ogłoszone, termin składania ofert na ich organizację upływa 16 lipca.

o.R. Iwanowski uważa, że powinna być ze strony urzędu wyznaczona osoba do kontaktów w tej sprawie.

Wójt poinformował, że koordynatorem jest Pan K. Czapiewski i Pani M. Łomża.

Zastępca Przewodniczącego K. Olech zauważył, że część imprez z przyjętego kalendarza się już odbyła. Uważa, że w niektórych przypadkach nie należy rezygnować z dotychczasowych form organizacji. Ubolewa, że do organizacji niektórych imprez nie zaproszono Forum.

o.R. Iwanowski uważa, że nie należy rozmawiać o tym, co już było, należy rozmawiać o tym co zrobić żeby było lepiej.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że należy się trzymać tych postanowień. Wszystkim zależy by do realizacji zadań zgłaszało się jak najwięcej podmiotów. Także uważa, że nie wszystkie zadania muszą być zlecane, jednak większość tak. Uważa, że taki harmonogram imprez powinien być opracowany przed uchwaleniem budżetu i konkursy powinny być ogłaszane zaraz po jego uchwaleniu. Lokalna społeczność najlepiej wie jakie działania kulturalne są potrzebne.

Radny P. Pałubicki uważa, że dyskutanci odbiegają od najważniejszego tematu. Uważa, że należy rozmawiać o funkcjonowaniu GOK i o środkach za jakie Forum będzie mogło realizować kulturę masową na wsi.

Zastępca Przewodniczącego K. Olech zauważył, że to nie jest tematem dzisiejszego spotkania.

Przewodniczący rady uważa, że te tematy można połączyć i możemy dyskutować na temat organizacji kultury na wsi. Należy jednak pamiętać, że kultura to nie tylko organizacja imprez ale przede wszystkim kultura codzienna. Czy Forum jest przygotowane na prowadzenie takiej działalności.

Radny B. Rebas uważa, że temat jest zbyt szybko rozwijany, gdyż Forum nie zna naszych problemów kulturalnych. Ten temat powinien być odłożony w tym roku. Forum miało by czas na określenie swojego pomysłu na tę działalność. Uważa, że nie należy od razu im zlecać prowadzenia takiej działalności. My stwierdzamy, że obecnie jest brak współpracy pomiędzy obecnymi strukturami jednostek kultury, imprezy są ogłaszane późno. Uważa, że do tematu należy powrócić pod koniec roku. Uważa, że nie wszystkie imprezy musi organizować Forum. Do tego okresu będą mieli czas na zastanowienie się, czy chcą przejąć wszystkie zadania z tego zakresu. Radna J. Karaś uważa, że to dzisiejsze spotkanie jest bardzo potrzebne. Uważa, że można członkom Forum naświetlić problemy rozwoju kultury na terenie gminy i podjąć próby wypracowania wspólnego stanowiska.

A. Ślipek – Przedstawiciel Forum uważa, że członkowie Forum winni być zapraszani na posiedzenia Rady.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zauważył, że na każdą sesję jest zapraszana Pani Benona Skrzypek – Przewodnicząca Forum. Jeżeli jest taka wola, to na posiedzenia komisji, gdy będą omawiane sprawy związane z kulturą także możemy zapraszać.

o.R. Iwanowski poinformował, że problemy kultury w gminie nie są im obce. Problemem jest przygotowanie społeczności poszczególnych sołectw do zmian. Uważa, że nigdy nie będzie tak, że Forum przejmie cały pakiet zadań z kultury. Jego zdaniem nie należy jednym ruchem zmienić obecnego systemu zarządzania kulturą. W pierwszej kolejności należy przygotować społeczeństwo do przejęcia tych zadań. Poinformował, że członkowie Forum aktywnie będą włączać się do tych prac. Proponuje by tym zagadnieniem zajął się zespół ludzi powołanych przez Wójta, gdyż w takim gronie nie uda wypracować się stanowiska w tej sprawie. Forum jest gotowe do włączenia się do prac w takim zespole.

Radny P. Pałubicki prosi o konkretną odpowiedź, czy Forum jest gotowe do przejęcia organizacji kultury codziennej w niektórych rejonach gminy.

o.R. Iwanowski poinformował, że nie. Obecnie Gmina nie ponosi kosztów w miejscowościach, gdzie obiekty zostały przejęte przez Stowarzyszenia. W tym temacie muszą być podwaliny, musi być wola współpracy. Mają świadomość, że podejmowane kroki spowodowane są tym, że w ten sposób chce się odciążyć budżet gminy od nakładów finansowych na działalność kulturalną.

B. Skrzypek zwróciła uwagę na fakt, że Forum nie realizuje zadań a tylko wspiera Stowarzyszenia. Nie wyobraża sobie by Forum realizowało zadania z zakresu kultury. Wszystkich czeka długa i żmudna praca. Należy zmienić sposób myślenia społeczeństwa, które nastawione jest roszczeniowo. Środowisko musi się zintegrować. Zwróciła uwagę na fakt, że te wszystkie elementy są zawarte w Programie Współpracy.

Przewodniczący Rady Gminy M. Adamowicz uważa, że za dużo środków jest wydawanych na zarządzanie kulturą, a za mało na działania kulturalne. Imprezy masowe mieszkańcy sami mogą organizować, nie zawsze potrzebne są na te działania środki, należy wspierać kulturę codzienną.

Wójt zauważył, że gmina ma obrany dobry kierunek upowszechniania kultury. Działania są realizowane zgodnie z oczekiwaniami rady. Wszystkie działania w tym zakresie były konsultowane. Uważa, że część pracowników jest bardzo aktywna, wie, że nie wszystkie świetlice spełniają oczekiwania. Uważa, że zasób kadrowy jest lepszy niż w okolicznych gminach.

o.R. Iwanowski stwierdził, że ten problem jest wszystkim znany. Forum ma konkretne propozycje. Ma zastrzeżenia do funkcjonowania komórki działającej w urzędzie,

a zajmującej się pozyskiwaniem środków zewnętrznych. Wójt zapewniał, że będzie to prężnie działająca komórka. Uważa, że zbyt wiele środków przecieka przez palce. Stowarzyszenie Speranda pisze projekty i zdobywa środki na działalność. Uważa, że ta komórka nie ma efektów, że pracownikom najłatwiej podpisać listę płac. Obecnie uruchomiono nowe programy związane z rozwojem przedszkoli, czy Gmina coś zrobiła w zakresie pozyskania środków na te cele.

Wójt uważa, że ta opinia jest krzywdząca. Jest dumny z pracowników z tego działu. Uważa, że jest to dział dobrze obsadzony. Pracownicy są dobrze przygotowani do wykonywania zadań. Informują wszystkich zainteresowanych o możliwościach pozyskania środków, pomagają przy pisaniu programów, organizują szkolenia. Programy są także pisane przez nasze jednostki organizacyjne i pozyskujemy środki. Jeżeli zajdzie potrzeba szkoleń to będziemy to kontynuować. Środowiska różnie korzystają z tych ofert mimo deklarowanej pomocy z naszej strony. Uważa, że pracownicy są przygotowani perfekcyjnie. Wiele gmin zleca pisanie projektów na zewnątrz.

o.R. Iwanowski zauważył, że jego intencją nie była krytyka tej komórki. Uważa, że jednak pisze się za mało tych programów. Uważa, że jest możliwość ściągnięcia do gminy dużo większych środków ale w tym celu potrzebny jest zespół, który tym będzie się zajmował. Należy na to zagadnienie patrzeć także pod kontem co nam się nie udało. Uważa, że „komórka” to nie tylko pracownicy ale także zaangażowane społeczeństwo. Uważa, że należy pobudzać społeczeństwo do działania w tym zakresie. Należy także zwiększyć przepływ informacji o podejmowanych działaniach. Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że temat pozyskiwania środków to drażliwy temat. Obserwując dotychczasowe działania w tym zakresie nie bardzo wierzy w te środki. Prosi by pracownicy urzędu przygotowali wykaz złożonych projektów i pozyskanych środków w ramach tych projektów. Jest także zdania, że osoby zajmujące się tymi sprawami powinny inspirować wszystkich zainteresowanych.

Radna J. Karaś zauważył, że tym tematem jest zainteresowana jej komisja. W planie pracy mają taki temat. Wie, że są pisane projekty i pozyskiwane środki. Komisja zajmie się tym tematem dokładnie i zapozna radę.

A. Ślipek zwrócił uwagę na brak boisk na terenie gminy.

Wójt zauważył, że takich inwestycji nie można zrobić z dnia na dzień. Mamy ustalone priorytety. Nie zawsze możemy zagwarantować środki na wkład własny. Musimy być realistami, nie stać nas na realizację programu za 7 mln. zł. Pracownicy naszych jednostek np. GOK piszą projekty, które pozytywnie przechodzą weryfikację jednak z uwagi na brak środków ich nie otrzymujemy. Środki unijne na działalność kulturalną trafiają przede wszystkim do dużych jednostek kultury: teatry, opery czy filharmonie. Jest świadomy tego, że nie składamy wniosków na wszystkie ogłaszane konkursy. Bardzo aktywne w pisaniu projektów są także środowiska szkolne, jednak ich programy także nie wszystkie wygrywają.

o. R. Iwanowski zauważył, że faktycznie niektóre szkoły dużo piszą jako przykład podał Gogolewo. Uważa, że dużo strat ponosi się nie pisząc programów. Odnośnie boisk to uważa, że Gmina powinna złożyć jeden kompleksowy projekt na realizację zadań na wszystkich boiskach na terenie gminy. Uważa, że taki projekt ma większe szanse niż drobne projekty. Jest także zdania, że GOK jako jednostka samorządowa z zapleczem powinna pisać duże projekty a nie małe grantowe.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem czy Forum może zatrudniać pracowników.

o. R. Iwanowski poinformował, że Forum nie może zatrudniać pracowników. Taką możliwość mają Stowarzyszenia.

Wójt zauważył, że w budżecie GOK 90% stanowią środki na płace i pochodne. Zatrudnionych jest tam obecnie 12 pracowników. Działalność kulturalna nie jest dochodowa. Bez wsparcia finansowego z zewnątrz nie zapewnimy kultury na wystarczającym poziomie. Oczekiwania społeczeństwa są dużo większe niż to co jest oferowane. Działalność kulturalna na terenie gminy jest źle oceniana. Musimy wypracować pewne decyzje, które usprawnia działalność tej placówki. Sądzi, że radni oczekują zmian kadrowych i zmiany struktur organizacyjnych. Jest to temat który wymaga trudnej dyskusji.

Radny B. Rębas zauważył, że Komisja Rewizyjna jest za rozwiązaniem tej jednostki oraz za powołaniem samodzielnego inspektora ds. kultury przy urzędzie gminy. Jest także za rozszerzeniem zakresu działalności oraz za zatrudnieniem obecnych pracowników przez Stowarzyszenia. Zapoznał z treścią skargi jaka wpłynęła oraz z wnioskiem komisji rewizyjnej w tej sprawie.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz podkreślił, że wszystkie środki są przez radę skrupulatnie oglądane. Z uwagi na fakt, że 90% funduszu tej jednostki jest przeznaczanych na płace brakuje środków na wyposażenie i pozostałą działalność. Jest także za likwidacją jednostki i powołaniem inspektora. W ten sposób można zaoszczędzić środki. Jest także za tym, by część zadań przekazać do realizacji Stowarzyszeniom. Działania w tym zakresie nie są podyktowane tą zaistniałą sytuacją. Działalności GOK rada przygląda się od dłuższego okresu. Ostatnią sytuację można naprawić bez podejmowania takich kroków.

Zastępca Przewodniczącego K. Olech zwrócił się do Wójta Gminy czy analizował możliwość takiej struktury.

Wójt zauważył, że trudno w tej chwili zająć stanowisko. Obecnie należy oddzielić biblioteki od kultury. Nad formą zatrudnienia inspektora zastanawiał się, ale nie wie czy jest konieczność likwidowania tego co zostało stworzone gdyż oczekiwania dotyczą poprawy efektywności. Zatrudniając inspektora będą oszczędności na płacy. Księgowość także może być prowadzona w gminie ale czy przez te kroki osiągniemy poprawę funkcjonowania kultury w gminie.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że zmiana dyrektora na inspektora na pewno nie pogorszy działalności kulturalnej. Na to stanowisko nie można zatrudnić osoby przypadkowej. Nic nie będzie stało na przeszkodzie by była to obecna pani dyrektor. Przy zakładanej zmianie będą inne środki na działalność, która nie powinna się pogorszyć. Stowarzyszenia w szerszym zakresie przejmą odpowiedzialność za kulturę codzienną w gminie.

Zastępca Przewodniczącego K. Olech zwrócił się z pytaniem czy proponowane zmiany przyniosą efekty.

G. Chojnowska – dyrektor GOK uważa, że pomysł z włączeniem stowarzyszeń w działalność kulturalną jest dobry. Daje on szersze możliwości jednak efekt końcowy będzie zależał od pracowników realizujących te zadania. Pracownicy muszą się bardzo dobrze znać na tym co robią oraz muszą mieć poczucie bezpieczeństwa.

o. R. Iwanowski stwierdził, że jest przeciwnikiem połowicznych rozwiązań. Jeżeli występuje problem to muszą być zmiany kompleksowe, nie można tego dokonywać w sposób gwałtowny i chaotyczny. Uważa, że w tym gronie nie uda się wypracować rozwiązania. Przy planowanych zmianach należy wziąć pod uwagę trzy płaszczyzny tj. funkcjonowanie świetlic, działalność kultury codziennej oraz imprezy masowe. Jest za powołaniem zespołu 5-6 osobowego, który zajmie się wypracowaniem modelu funkcjonowania kultury w gminie.

Przewodniczący Rady M. Adamowicz jest za głębszymi zmianami jednak musi mieć pewność, że Stowarzyszenia przejmą świetlice. Uważa, że w dniu dzisiejszym nie mogą być podejmowane takie decyzje. Jest za powołaniem zespołu, który zajmie się tym zagadnieniem. Sądzi, że przez 2 miesiące zespół powinien wypracować konkretne stanowisko w tej sprawie.

Ustalenia:

Ustalono, że w skład zespołu wejdą następujące osoby: 2 przedstawiciele Forum, Przewodniczący rady Gminy, Przewodniczący Komisji Rady Gminy, Wójt oraz kompetentny pracownik gminy.

Sekretarz poinformowała, że ten zespół nie musi być powoływany Zarządzeniem Wójta gdyż jest to zespół doradczy a zaproponowane osoby do pracy w tym zespole wyraziły zgodę.

Ustalono, że spotkanie zespołu odbędzie się 24 czerwca 2008 r. o godz. 10⁰⁰.

Ad 3

Wójt poinformował, że na najbliższą sesję będzie chciał przedstawić Plan zbywania nieruchomości na terenie Gminy Dębница Kaszubska z dnia 17.06.2008 r. /załącznik Nr 1 do protokołu/.

Poinformował, że do zbycia przewidziano działkę Nr 558/8 w m. Dębница Kaszubska o powierzchni 140 m² w drodze bezprzetargowej na rzecz użytkownika wieczystego oraz działki 49/27 o pow. 259 m² i 49/28 o pow. 67 m² położonych w obrębie Niemczewo, w drodze bezprzetargowej na polepszenie warunków zagospodarowania działek sąsiednich. Poinformował, że te tereny położone są na obszarach rekreacyjnych. Poinformował, że ten temat związany jest z porządkowaniem praw własności. Większość podatników posiada tam domki na nie swoich gruntach, płacą podatki uważa, że temat należy porządkować. W przypadku ogłoszenia przetargu na sprzedaż tych terenów gwarantuje, że te osoby, które użytkują nie sprostają by warunkom finansowym. Uważa, że takie małe działki można sprzedawać na polepszenie warunków.

Wniosek radnych:

Działkę w Dębnicy Kaszubskiej sprzedać natomiast jeżeli chodzi o działki pozostałe, to Radni wyrażają zgodę na sprzedaż w zaproponowanej formie po wykonaniu wyceny, zastrzegają, że cena nie może być niższa niż cena działki budowlanej w Dębnicy Kaszubskiej. Zobowiązano Wójta do podania wartości za jaką ma nastąpić sprzedaż przed dokonaniem zbycia.

Zastępca Przewodniczącego K. Olech zarządził głosowanie nad przedstawionym Planem zbywania.

W wyniku głosowania Plan został przyjęty jednogłośnie / 13 za/.

Wójt poinformował, że jest osoba chętna do zakupu naszej działki zlokalizowanej za Gimnazjum. Prosi o opinię w tej sprawie.

Opinia

Radni uważają, że tej działki nie należy dzielić ani sprzedawać. Powinna być zachowana w zasobach komunalnych gminy z uwagi na przyszłe potrzeby szkoły. Uważają, że można tam postawić dom dla nauczycieli lub może w przyszłości będą warunki na wybudowanie basenu.

Radny P. Pałubicki zwrócił się z pytaniem o przebieg przetargu na sprzedaż tej dużej działki w Dębnicy Kaszubskiej.

Sekretarz Gminy poinformowała, że nie doszło do zaplanowanego przetargu. Wcześniej było zainteresowanie. Interesowała się firma deweloperska pod budownictwo jednorodzinne. Nie wpłynęło żadne wadium.

Wójt poinformował, że jest jeszcze jeden oferent na jej zakup, proponuje cenę o ½ niższą niż oczekujemy.

Radna J. Karaś prosi o informacje, czy zakupiono już kosze na drobne odpady, które mają być ustawione na Dębnicy oraz czy to prawda, że Gmina otrzymała 1 mln. zł na remont boiska i kiedy rozpoczną się prace przy modernizacji zaplanowanych ulic.

Wójt poinformował, że kosze są zakupione i lada dzień będą rozmieszczane. Jeżeli chodzi o środki na boisko to sądzi, że jest mowa o środkach przyznanych na realizację programu „Orlik”. Odnośnie modernizacji ulic poinformował, że jest ogłoszony przetarg i czekamy na jego rozstrzygnięcie.

Radny B. Rębas prosi o informacje dotyczące zaawansowania czynności przy rozbiórce ruin w Borzęcinie, przejęcia terenów pod boisko oraz wycinki odrostów przy drodze Starnice-Borzęcino.

Wójt poinformował, że sprawa terenów pod boisko powinna być sfinalizowana w bieżącym tygodniu a pozostałe tematy w miarę możliwości.

Radna I. Tkaczyszyn zwróciła się z pytaniem dotyczącym rozbiórki ogrodzenia na działce Agencyjnej.

Wójt poinformował, że ten temat został zgłoszony do ANR i nie otrzymano jeszcze odpowiedzi.

Radna A. Łomża prosi o informacje dotyczące zaawansowania prac przy przekształceniu ZGK w spółkę.

Wójt poinformował, że jest przygotowywana dokumentacja pod to przedsięwzięcie. Bliższych informacji udzieli na najbliższej sesji.

Radna J. Lejczak poinformowała radnych, że nie dokonano planowanego zakupu koparki dla ZGK. Podoba jej się forma rozwiązania problemu GOK gdyż powołano zespół, który ma kompleksowo rozpoznać temat. Odbywa się szereg spotkań w tym temacie. Jest to zupełnie inne traktowanie tematu niż w przypadku ZGK.

Na tym posiedzenie zakończono.

Protokołowała: Teresa Kozdroń-Kołącka

Zastępca Przewodniczącego
Rady Gminy
/-/ Krzysztof Olech